
List 45. 

Politiški oddelek. 

Konec Taaffejeve vlade. 
Štirinajst let je vladal grof Taaffe in prestal je 

marsikako hudo skušnjo. Ko je bil nastopil, so mu le
vičarji napovedali hiter padec in začeli najhujšo opozi
cijo proti njemu. Ko je bil nastopil, so ga bili avstrijski 
Slovani pozdravili z velikimi nadami, katere se pa v ve
liki meri niso izpolnile. 

Grof Taaffe je hotel vedno biti nekako nad stran
kami, zato pa ni skrbel za nobeno trdno večino. Njegovo 
ministerstvo nikdar ni bilo popolnoma parlamentarno, 
zato pa tudi ni odstopilo, ako je semtertja od parla
menta dobilo kako nezaupnico. Tudi sedaj bi grof Taaffe 
še najbrž ne bil odstopil, ako bi le imel kaj upanja, da 
dobi potrebno večino za najvažnejše predloge, naj že 
dobi večino od koder koli. 

Vzbudilo je to občno začudenje, da je pala vlada, 
ki se je tako dolgo držala. Volilna reforma jej je dala 
smrtni udarec. Najbrž so pa pri tem imeli opraviti še 
drugi povodi. Ko bi stranke bile samo proti volilni re
formi, bi bile lahko predlogo zavrgle, in vlada bi zaradi 
tega bila najbrž še lahko se obdržala. Sicer pa o volilni 
reformi še ni bilo nobenega glasovanja in bi tako hitro 
še ne bilo prišlo do njega in tudi še nobeden ne ve, je 
li vlada zanjo imela večino ali je ni imela. Sklepi treh 
velicih klubov še v tem oziru niso noben dokaz, ker se 
ne ve, če bi naposled zares člani teh klubov tako do
sledno glasovali proti njej. 

Da, nam se celo dozdeva, da je grof Taaffe moral 
pasti baš zaradi tega, ker je za volilno reformo imel ve
čino. Nasprotniki volilne reforme bi nikakor ne bili tako 
po konci, ko bi vlada večine ne imela, vs ĵ bi bili za
gotovljeni, da iz te moke ne bode kruha. Pomisliti mo
ramo, da so levičarji se izjavili, da ne glasujejo več za 
nobeno predlogo sedanje vlade, niti za izjemno stanje v 
Pragi, niti za preosnovo deželne brambe in naravnost po

vedali, da teh stvarij le sedanji vladi ne dovolijo. S tem 
so nekako svoj avstrijski patrijotizem pokazali v slabi 
luči, ker so državi odrekali sredstvo za brambo jedino 
zaradi tega, ker sedanji vladi ne zaupajo. Stranka, ki se 
rada baha z avstrijskim patrijotizmom, bi se gotovo ne 
bila poslužila deželnobrambovskega zakona, da je tako 
imela dosti upanja, da vrže vlado. Ravno tako bi gotovo 
ne bila proti izjemnemu stanju v Pragi, ki je najbrž 
njej jako po godu. 

Posebno je sumljivo, da so stranke tako hitele z 
odločitvijo, posebno ker sedaj še same niso prav jasne, 
kaj da hočejo. Počakale bi bile lahko budgetne debate 
in tedaj vrgle vlado. Vsaj je zlasti budgetna debata po
sebno za to, da se izkaže vladi zaupanje ali nezaupanje. 

Povoda tako siliti ni bilo prav nobenega, ker se 
nič ne sliši, da bi nova vlada kako veliko nujno stvar 
nameravala izvršiti v prid države ali avstrijskih narodov, 
kater pa grofa Taaffeja vlada ne bila hotela izvršiti. 
Zaradi tega mi mislimo, da je bila le zaradi tega taka 
naglost, da vlada ne bode imela časa začeti kacih poga
janj z raznimi strankami in tako morda dobiti večine. 
Bilo je nekaj upanja, da bi pri budgetni debati mnogi 
letos podpirali vlado, ki je dosedaj niso, baš zaradi tega, 
ker je predložila volilno reformo. 

Novi ministerski predsednik knez Windischgratz je, 
predno je odpotoval iz Budimpešte, obiskal ogerskega mi-
nisterskega predsednika in se ž njim dolgo pogovarjal. 
To nam pač daje dosti misliti. Samo akt uljudnosti to 
gotovo ni bil. Ogerskega ministerskega predsednika pač 
ne bode vprašal za svet, kako naj sestavlja novo vlado. 
v 

Ze večkrat so Madjari mnogo vplivali na avstrijske raz
mere. Kaj ko bi bili tudi sedaj. Gospodje v Budimpešti 
gotovo niso bili nič veseli, da je tostran Litve se za
čelo govoriti o volilni reformi. Madjari imajo dovolj po
voda bati se tacih vprašanj. Njih gospodstvo je popol
noma protinaravno in se zruši, da le Ogerska dobi pra
vičnejši volilni red z obširnejšo volilno pravico. Da se 
volilna pravica razširi v Avstriji, bi to najbrž tako vpli
valo na Ogersko, da bi gospodje v Budimpešti se takemu 
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razširjenju težko izogniti mogli, posebno ker Madjari ho
čejo pred svetom veljati za liberalen narod. Gotovo je 
torej, da so Madjari porabili ves svoj vpliv, da še usta
vijo volilno reformo v začetku. Mej ogerskimi in našimi 
liberalci, mej ogerskimi in avstrijskimi veleposestniki je 
pa toliko vezi, da so Madjari lahko uveljavili ta svoj 
vpliv, ne da bi bili zato izvedeli širji sloji prebivalstva. 

Pa še neki drugi uzrok je pomagal, da je sedanja 
vlada pala. Proti njej so porabili svoj vpliv veliki kapi
talisti. Tem gospodom ni bil zlasti po volji finančni mi
nister Steinbach. To se je videlo iz vseh liberalnih glasil 
ob času krize. Izdala se je bila v nekih krogih parola, 
da vsekako mora iti Steinbach. Ta mož pri vrejenji va
lute ni nikakor postopal prav po volji levičarjev. Po
sebno jih je to dražilo, da je zlato polagoma nakupaval 
in tako ni dal priložnosti, da bi židje ob kakem trenotju 
mogli poskočiti s ceno. Iz kapitalističnih krogov se je 
večkrat slišala nevolja, da finančni minister ne določi 
obroka, kdaj da začne država izplačevanja v gotovini. 
Bogati bankirji bi bili radi tak obrok, da bi potem ob 
določenem času lahko pritiskali in si tako bogat dobiček 
spravili v žepe. Vse je kazalo, da se vrejenje valute iz
vrši po potu, ki ne bode preveč pretresla naših financ. 
Mi ne spadamo mej tiste, ki so proti zlati veljavi, ker 
vemo, da bi s srebrno veljavo bili prišli prej ali slej v 
največje zadrege in do velicega gospodarskega poloma, 
kakor so Zjedinjene države. Če se povsod začenja raču
nati z zlatom, bi se tudi v Avstriji temu ne bili mogli 
izogniti. Gledati je le bilo treba, da po najugodnejši poti 
pridemo do zlate veljave in to je hotel Steinbach. Bo
jimo se, da bode njegov naslednik nastopil drugo pot in 
to pot, ki se bode prej ali slej hudo čutila v žepih dav
koplačevalcev. Bodi kdor koli novi finančni minister, ni
kakor ne bode mogel hoditi po Steinbachovi poti, ker 
bode bolj odvisen od levice, katera mu je tako rekoč 
pripomogla na ministerski sedež. 

Pa tudi davčna reforma najbrž pade v vodo. Ta 
davčna reforma je imela namen bolj obremeniti bogatine 
in razbremeniti srednje in nižje stanove. Zato je pa bodla 
židovske kapitaliste in levičarji bodo, kot zastopniki 
velikega kapitalizma, pač najprej porabili priliko, da 
spravijo z dnevnega reda to davčno reformo in pomagali 
bodo jim pošteno veleposestniki. Iz povedanega je pač 
razvidno, da bodo srednji stanovi pač imeli malo povoda 
biti hvaležni tistim, ki so s pretvezo, da varujejo inte
rese srednjih stanov, izpodkopali tla grofu Taaffeju, ker 
so to storili jedino v interesu bogatinov. Ti bodo imeli 
dobiček, srednji stanovi pa velika bremena. 

Iz povedanega je razvidno, da je Taaffejevo mini-
sterstvo palo največ zaradi tega, ker židovski bankirji in 
sploh kapitalisti niso bili ž njim zadovoljni. Glavni namen 
volilni reformi je tudi le bil pomanjšati vpliv bogatinov, 
to je nekako emancipovati se od njih s tem, da se razbije 
sedanja levica. Nekateri kratkovidni, mej drugim tudi 
konservativni politiki, imajoči le svoje ožje strankarske 
toristi pred seboj, so ta dober namen preprečili. Neko

liko je kriva tudi vlada sama. Preveč je zaupala v svojo 
moč in srečo. Predno je prišla s tako predlogo, bi bila 
morala si pripraviti, zbrati okrog sebe vse elemente, 
kateri bi jo utegnili podpirati, pred vsem pa tudi izbrati 
ugoden čas, da bi jo vsi ti elementi bili zares podpirati 
mogli, to pa nikakor ni bil pravi čas sedaj, ko je iz
jemno stanje na Češkem. 

To bi bil moral Taaffe vedeti, da mu je v tako 
važnih trenotkih potreba zastopnikov češkega naroda. 
Srečno je Taaffejeva vlada pokopana, ali jako dvomimo, 
da bi bili vsi pogrebci zadovoljni, ko se pokažejo nasledki 
v vsej jasnosti in ko se pokaže, komu tlako delajo. 


